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Comentariu realizat de pastorul Alejandro Bullon 

STUDIUL 9 

Cuvinte adevărate 

 

În acest studiu vom continua să studiem noi capitole din cartea Proverbele cu diferite 

tematici. Vom întâlni proverbe care le găsim de asemenea şi printre vechile proverbe egiptene, 

iar acesta este motivul pentru care unii critici susţin faptul că Solomon nu putea să fie inspirat de 

Dumnezeu, chiar mai mult îl condamna de plagiat, considerând că a ceea ce a scris nu îi aparţine. 

Adevărul este că în această lume cam nimeni nu mai scrie ceva nou, tot ceea ce s-ar fi putut scrie 

s-a scris deja de cineva. Originalitatea unui autor nu constă în ceea ce zice ci în formă, stilul în 

care o spune. Din alt punct de vedere Biblia este clară când afirmă că Dumnezeu descoperă 

mesajele sale sub multe forme şi maniere, chiar şi prin natură. Dar ceea ce este clar este faptul că 

este vorba de unul şi acelaşi Adevăr. 

                Revenind la studiul nostru, în realitate un trimestru este insuficient pentru a cuprinde în 

studiu toată cartea Proverbele. Mult mai mult am fi studiat dacă l-am fi studiat pe teme, 

probleme, şi nu capitol după capitol după cum am făcut-o. 

                Vom începe studiul prin a citi Proverbele 22,17-18: 
17

Pleacă-ţi urechea şi ascultă cuvintele înţelepţilor şi ia învăţătura mea în inimă.  
18

Căci este bine să le păstrezi înăuntrul tău şi să-ţi fie toate deodată pe buze. 

Expresia “pleacă-ţi urechea” sublimiaza necesitatea de a fi atent, de a se concentra în 

ceea ce se doreşte a învăţa. Ştii că multe persoane nu pot învăţa tocmai pentru că nu se 

concentrează suficient. Concentrarea cere efort, muncă, dedicare. Orice proces de învăţare 

necesită atenţie şi nici unul nu este uşor. Dacă vrei să trăieşti, trebuie să ai o continuă dispoziţie 

de a învăţa, pentru că a învăţa înseamnă a trăi. 

 În cel de-al doilea verset amintit, Solomon subliniază un principiu după care acţionează 

adevărul. Acesta întotdeauna începe din interior spre exterior. Prima dată trebuie să “guşti” 

adevărul pentru a putea constata că este bun, după care vei putea să şi vorbeşti despre el. Dacă 

procesul are loc în sens invers iar un adevăr prima dată este mărturisit iar apoi trăit, nu mai poate 

fi decât un concept teoretic gol. Adevărul în realitate nu influenţează doar ideile, ci 

revoluţionează întreaga viaţă, începând mai întâi în inimă, acolo unde nimeni un vede, ci numai 

Dumnezeu.  

 Învăţarea adevărului urmăreşte trei scopuri pe care nu le poţi uita niciodată. Să citim 

Proverbele 22,19-21: 
19

Pentru ca să-ţi pui încrederea în Domnul, vreau să te învăţ eu astăzi, da, pe tine.  
20

N-am aşternut eu oare în scris pentru tine sfaturi şi cugetări,  
21

Ca să te învăţ lucruri temeinice, cuvinte adevărate, ca să răspunzi cu vorbe adevărate celui ce te 

trimite?  

 Primul scop este acela de a face să crească încrederea în Dumnezeu. El nu se preocupă 

numai de ideile tale, ci de fiinţa ta în întregime, nu doar de viaţa ta pământească ci mai ales de 

cea eternă. De aceea scopul învăţăturilor date prin proverbe este acela de a te apropia de 

Dumnezeu şi a-ţi dezvolta încrederea în El. 
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 Cel de al doilea scop ale învăţăturilor din Proverbele, este că această credinţă care trebuie 

dezvoltată să fie autentică, ce are un fundament solid bazat pe cunoaşterea Cuvântului lui 

Dumnezeu.  Cel de al treilea scop al învăţăturilor din Proverbele este aceea de a crea în tine 

responsabilitatea de a comunica altora adevărurile descoperite. Orice adevăr pe care îl păstrezi 

doar pentru tine, cu timpul îşi pierde din valoare şi importantă. În primul rând tu ai nevoie să-l 

împărtăşeşti, pentru ca să nu-l prierzi. Poate că ţi se pare o incoerentă, un non-sens, dar aceasta 

este o lege a vieţii care spune că orice valoare care nu se împărtăşeşte se atrofiază, se 

degenerează. Dacă dintr-o fântână nu scoţi mereu apă, cu timpul aceasta va deveni stătută şi în 

cele din urmă se va împuţi.  

 

 Să de îndreptăm acum atenţia către ce-a de-a doua parte a studiului nostru. În acesta parte 

Solomon dezvoltă un alt subiect. El vorbeşte despre nedreptatea vieţii şi avertizează că o 

persoană înţeleaptă niciodată nu va fi nedreaptă faţă de aproapele său. Să citim Proverbele 22,22-

23: 

 22
Nu despuia pe sărac, pentru că este sărac şi nu asupri pe nenorocitul care stă la poartă!  

23
Căci Domnul le va apăra pricina lor şi va despuia viaţa celor ce-i despoaie.  

Ca şi în zilele noastre, în timpul lui Solomon existau unele persoane care îşi însuşeau 

posesiunile altora prin tertipuri judecătoreşti şi politice. Legea cauzei şi a efectului este posibilă 

faţă de cei care abuzează de puterea pe care societatea le-o acordă făcând pe alţii să sufere. Dar 

din nefericire cel neînţelept care un-L cunoaşte pe Dumnezeu, caută puterea tocmai pentru a 

putea oprima pe alţii fizic, emoţional şi spiritual chiar. Spiritual? Da! Pentru că cel care te 

oprimă îţi fură pacea sufletului făcându-te să te îndoieşti şi să ai teamă de Dumnezeu. Aceasta 

este dictatură spiriutala. De aceea în orice domeniu ţi s-ar oferi putere, trebuie s-o foloseşti cu 

responsabilitate, pentru că într-o zi Dumnezeu ne va cere soloteala de felul în care am folosit 

puterea încredinţată. Omul neintelept se conduce numai de propriile sale interese, iar persoanele 

pe care le întâlneşte în calea sa sunt numai trepte pe care el calcă în dorinţa sa nebună după 

putere, iar cei călcaţi adesea nici măcar nu-şi dau seama de asta. Acest tablou se vede cel mai 

bine în politică, atunci când un posibil candidat la o funcţie înaltă promite lucrurile cele mai 

irealizabile, dar care sunt prezentate maselor într-o formă atât de idilică şi de nevinovată încât 

acestea îl cred. Dar într-o zi aceştia vor plăti pentru că au folosit puterea pentru a înşela. 

 Vă dau un exemplu numai ca să meditaţi, înţelegând învăţătura prin comparaţie. Aş putea 

eu ca tată să folosesc autoritatea mea de părinte şi să-l fur pe propriul meu fiu? De exemplu, să-i 

fur visele, oportunităţile sau chiar viaţa veşnică? Răspunde pentru tine însuţi! 

 

 Adesea nedreptăţile vieţii şi faptul că cei nedrepţi în aparenţă prosperă, poate determina 

pe mulţi să-şi schimbe poziţia. Dacă toată lumea o face şi îi merge bine, de ce n-aş încerca şi eu? 

Pentru unii poate părea chiar raţional acest mod de gândire. Prin aceasta idee am păşit în ce-a de 

a 3-a parte a studiului. Vom citi Proverbele 23,17: 
17

Să nu-ţi pizmuiască inima pe cei păcătoşi, ci să aibă totdeauna frică de Domnul; 

 În aparenţă s-ar parea ca cei neînţelepţi au câştig de cauză, că lor le merge mai bine. Dar 

cu siguranţă că nu i-ai văzut că noapte de noapte somnul nu-i cuprinde pentru că sunt bântuiţi de 

coşmarurile nedreptăţilor lor. A trăi o viaţă uşoară, luxoasă, a călători în toate părţile este uşor. 

Dificil este însă să poţi avea o conştiinţă liniştită şi să îmbătrâneşti în pace fără teamă de moarte. 
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Nu-i invidia pe aceştia, pentru că sunt neînţelepţi. Solomon continuă ideea în capitolul următor 

Proberbele 24,1-2: 
1
Nu pizmui pe oamenii cei răi şi nu dori să fii cu ei;  

2
Căci inima lor se gândeşte la prăpăd şi buzele lor vorbesc nelegiuiri. 

 Eu ştiu că influenţa ideilor vremii şi cultura timpului este ademenitoare si te poate învălui 

şi fără să-ţi dai seama deja aluneci cu răul la vale trezindu-te exact acolo unde nici măcar un 

concepeai să ajungi vreodata. De aceea în iureşul acesta înşelător al ideilor timpului, singura ta 

siguranţă este în Hristos. Caută-L în fiecare zi, umblă pe cale cu El permiţându-I să-ţi influenţeze 

viaţa şi caracterul.  

 Dar în acelaşi timp, trebuie să ştii un lucru, răsplata celor buni nu va fi dată doar în ceruri. 

Nu gândi că cei ce-L iubesc pe Dumnezeu trebuie să fie neapărat săraci şi amărâţi în aceasta 

viaţă. Nicidecum! Dumnezeu a promis o infinitate de binecuvântări copiilor Săi credincioşi. 3 

Ioan 2 spune: 
2
Preaiubitule, doresc ca toate lucrurile tale să-ţi meargă bine şi sănătatea ta să sporească tot aşa 

cum sporeşte sufletul tău. 

 Iată cum Evanghelia e completă spunând că Dumnezeu îţi doreşte un bine absolut. Aşa că 

nu-i invidia pe cei răi pentru că se îmbogăţesc, pentru că la vremea cuvenită fiecare îşi va primi 

răsplata potrivit vieţii pe care a dus-o.  

 Cumpatate in a te bucura de binecuvântările pe care Dumnezeu ţi le dă. Aceasta va fi 

partea a 4-a a studiului. Să citim Proverbele 23,31-32: 
31

Nu te uita la vin când curge roşu şi face mărgăritare în pahar; el alunecă uşor. 
32

Dar pe urmă ca un şarpe muşcă şi înţeapă ca un basilisc. 

Ce dramatică dar reală descriere a felului în care alcoolul distruge viaţa multor oameni. 

Dar în realitate, în preocuparea lui Solomon pentru sănătate nu se referă doar la efectele nocive 

ale alcoolului, ci şi la apetit. Numai un neînţelept poate să fie orb cu privire la efectele 

distrugătoare ale alcoolului din punct de vedere fizic, social şi spiritual. Dar Solomon se 

preocupă şi de apetit, de poftă. El spune în Proverbele 23,2-3: 
2
Pune-ţi un cuţit în gât, dacă eşti prea lacom.  

3
Nu pofti mâncărurile lui alese, căci sunt o hrană înşelătoare.  

 Cuvântul potrivit pentru a explica ceea ce se pune aici este temperanţa. Evitarea a tot ceea 

ce poate fi rău şi dăunător şi temperanţa sau moderaţie în tot ce este bun. Mâncare este bună, dar 

dacă vei mânca fără moderaţie, îţi vei crea singur probleme. Persoanele transformate de harul 

divin nu trăiesc ca să mănânce, ci mănâncă pentru ca să trăiască. Dacă ne lăsăm târâţi de poftă, în 

orice arie a vieţii noastre, vom cădea într-un abis din care nimeni un ne va mai putea scoate.  

 Dacă mergi în spitale vei găsi multe persoane care nu şi-a putut controla apetitul. Asta nu 

vrea să spună că dacă tu vei supune apetitul tău Spiritului Sfant nu te vei mai îmbolnăvi, dar cu 

siguranţă vei reduce în mod substanţial posibilităţile de a te îmbolnăvi. 

 Dumnezeu doreşte ca fiii Săi să fie fericiţi şi sănătoşi. De aceea a spus că timpul nostru 

este timpul Duhului Sfânt. Problema este că pierderea controlului asupra apetitului nu se petrece 

dintr-o dată, ci puţin câte puţin. Priveşte la alcoolici sau dependenţii de droguri. Primele 

simptome se observă atunci când o persoană declară că în orice moment el se poate da înapoi. 

Dar fără să-si de-a seama el deja este înrobit şi incapabil să-şi mai conducă viaţa.  
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 Oameni mari ai diferitelor timpuri, cuceritori de imperii, artişti renumiţi, luptători ce nu 

puteau fi învinşi, lideri de naţii, au fost dominaţi de apetit sau de vicii care au ieşit la lumină 

numai după moartea lor.  

 

  Acest studiu se încheie cu o temă polemică: până unde sau cât eşti tu de vinovat pentru o 

nedreptate pe care n-o comiţi, dar despre a cărei existenţă ai cunoştinţă? 

 Biblia aminteşte crimele înfăptuite conştient şi voit, cât si pe cele prin omitere. Solomon 

spune că o persoană înţeleaptă nu poate să tacă în faţa nedreptăţii. Proverbele 24,11-12: 
11

Izbăveşte pe cei târâţi la moarte şi scapă pe cei ce sunt aproape să fie junghiaţi.   
12

Dacă zici: "Ah! N-am ştiut!"... Crezi că nu vede Cel ce cântăreşte inimile şi Cel ce veghează 

asupra sufletului tău? Şi nu va răsplăti El fiecăruia după faptele lui?  

Aminteşte-ţi că am spus că acest subiect este polemic. Într-o zi în Brazilia, un tânăr cu cea 

mai mare bunăvoinţă din lume şi cu o inocentă transparentă mi-a spus că Biserica se face 

vinovată de păcatul omiterii în ceea ce priveşte nedreptăţile sociale, pentru că nu participă în 

mişcările de protest promovate în ţară. Acum eu întreb: până în ce punct Biserica poate să se 

unească cu aceste mişcări? Să îl ascultăm pe Solomon. Proverbele 24,11: 
11

Izbăveşte pe cei târâţi la moarte şi scapă pe cei ce sunt aproape să fie junghiaţi  

Adică un creştin nu poate să fie indiferent la nedreptate. Dar înţelegem în lumina Bibliei că 

rolul creştinului nu este unul politic şi că de asemeni este neînţelept să susţii violenţa, dezordinea 

şi agresiunea sub nici o formă. Dar să fii martor la o nedreptate şi să te faci că nu o vezi, acesta 

nu este o caracteristică a unui creştin înţelept. De exemplu, momentul votărilor poate fi unul în 

care un creştin poate în mod legal să-şi exprime adeziunea la o idee dreaptă prin votul său. Dar 

chiar şi acest pas trebuie făcut cu multă înţelepciune, cerând ajutor pentru ca decizia să să fie una 

corectă. Ca şi copil al lui Dumnezeu este bine să punem în primul rând fiecare decizie a noastră 

prima dată înaintea Lui. El de va deschide mintea şi căile necesare pentru a înţelege calea şi 

deciziile pe care trebuie să le urmăm. 
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